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گفت و گو با نويسنده کتاب هايي که رهبر معظم انقلاب اخيراً بر آن تقريظ نوشته اند 

قصه قهرمانان ملي ناشناخته را روايتگری کردم

 اولين جشنواره سراسري نماز 
در فضاي مجازي فراخوان داد

  جواد محرمي
»وقتي مهتاب گم شد« و »آب هرگز نمي ميرد« عنوان 
دو کتاب اس�ت که به کوشش حميد حس�ام در حوزه 
پايداري گردآوري ش�ده اس�ت و اخي�راً رهبر معظم 
انقلاب بر ه�ر دوي آنها تقريظ نوش�ته اند. گفت و گوي 
»جوان« با نويسنده اين دو کتاب پيش روي شماست. 
وقتي مهتاب گم شد روايتگر کدام شخصيت 

دفاع مقدس است؟
»وقتي مهتاب گم ش��د« خاطرات ي��ک جانباز 70 درصد 
است كه در نوجواني و س��ن 16 سالگي به جبهه رفته و در 
واحد اطلاعات عملیات در سخت ترين مأموريت ها شركت 
دارد. اولین بار سعادت همجواري با فرمانده جبهه مريوان 
و رزمنده جاويدالاثر حاج احمد متوسلیان را پیدا مي كند و 
حتي در عملیات مهمي چون بیت المقدس هم حضور دارد، 
به گونه اي كه يک گردان 450 نفري را از سمت محور كارون 
به سمت جاده اهواز - خرمشهر هدايت مي كند تا به پشت 
خط دشمن بزنند. به عنوان يک بسیجي نوجوان به او اعتماد 
مي شود و مسئولیتي به اين سنگیني به او سپرده مي شود. 
در همین عملیات »علي خوش لفظ« مجروح و به پشت خط 
منتقل مي شود، اما از بیمارستان فرار مي كند و با پهلوي تیر 
خورده به عملیات فتح خرمش��هر بازمي گردد. در حماسه 
عملیات رمضان مقابل دژ مستحکم عراق قرار مي گیرد و در 

كوشک و طلائیه نیز حماسه مي آفريند. 
چه مقاطعي از ايثارگري ش�خصيت داس�تان 

برجسته شده است؟
علي بارها در جبهه از ط��رق مختلف از جمله تیر، تركش، 
موج انفجار و ش��یمیايي مجروح مي ش��ود. ب��رادر او هم 
در جبهه مجروح مي ش��ود و نهايتاً به شهادت مي رسد و 
حتي 80 نفر از رزمندگاني كه با آنه��ا عقد اخوت خوانده 
نیز به شهادت مي رس��ند و همین مس��ئله او را دچار غم 
فراق مي كند. همین باعث مي ش��ود كه پس از يک دوره 
به لشکري برود كه كسي او را نمي شناس��د. در واقع دارد 
مراحل يک رش��د عرفاني را طي مي كن��د. او فهمیده كه 
موفقیت هايش شخصیتي از او ساخته كه مي تواند حجاب 
رشد معنوي او شود و اين را يک آفت مي بیند. بنابراين به 
لشکر 27 محمد رسول الله تهران مي رود و مانند يک نیروي 
ساده هرچه به او مي گويند انجام مي دهد. انگار نه انگار كه 
روزگاري نه چندان دور ستون اصلي عملیات هاي مهم در 
جبهه بوده است، اما ماجرا به اينجا ختم نمي شود. پس از 
جنگ با يادگار زخم ها و دردها روزگار مي گذراند و تیري كه 

در شلمچه به پهلويش خورده همدم او مي شود. آدمي كه از 
ديوار راست بالا مي رفته در ادامه عمر با آه و ناله زندگي را در 
غیاب همرزمان شهیدش ادامه مي دهد. در واقع ماجراي او 

قصه يک قهرمان ملي است كه ناشناخته مانده است. 
در تقريظ رهبر انقلاب بر کت�اب به چه نکاتي 

اشاره شده است؟
در تقريظ ايشان به وجه حماسي اثر در كنار وجه معنوي آن 
اشاره شده است. ايشان از اين يادگار دفاع مقدس به عنوان 
شهید زنده انقلاب ياد كرده اند. به گفته حضرت آقا تاريخ را 
مي توان صادقانه، واقعي و مستند روايت كرد و در عین حال 
از تکنیک هاي ادبي هم بهره برد و اين زنجیره را كامل كرد، 
بدون آنکه عنصر تخیل به آن راه پیدا كند. معتقدم بايد به 
اين قهرمانان به عنوان الگوهاي رفتاري تأسي و اين نسل و 
نسل هاي بعدي را با ايثارگري هاي آنان آشنا كنیم و اجازه 

ندهیم قهرماني هاي اينان در كنج گمنامي دفن شود. 
کار تهيه کتاب چه مدت طول کشيد؟

 گفت و گوي كتاب »وقتي مهتاب گم شد« مدت هفت ماه 
و نگارش آن هشت ماه به طول انجامید. 

کتاب آب هرگز نمي ميرد چه سوژه اي دارد؟
كت��اب آب هرگ��ز نمي می��رد نی��ز روايت رش��ادت هاي 
میرزامحمد س��لگي، فرمانده گردان ابوالفضل)ع( نهاوند 
متشکل از رزمندگان لشکر انصارالحسین همدان است كه 
قصه او هم شامل مجروح شدن هاي مکرر است و اتصال او به 
سرچشمه زلال عاشورا در طي طريق او بسیار راهگشا بوده 
است. دو پاي او در مقطعي از جنگ قطع مي شود و با پاهاي 
مصنوعي ادامه مي دهد. جبهه از او شخصیتي مي سازد كه 
گردان او عاشقش مي شوند و گرد او چون شمع مي گردند. 
داستاني است كه بن مايه عاشورايي دارد و كلیدواژه هاي 
تشنگي، آب، ابوالفضل)ع(، مجروح شدن و دست قطع شده 

در آن تکرار شده است.

   محمدصادق عابديني
سيدرضا صالحي اميري روز گذشته و در حالي 
که حدود 100 روز از تصدي اش بر پست وزارت 
ارشاد مي گذش�ت، رودرروي خبرنگاران قرار 
گرف�ت و ضمن بي�ان سياس�ت هاي فرهنگي 
دولت، به سؤالات اصحاب رسانه نيز پاسخ گفت. 
در اين ديدار، وزير ارش�اد ک�ه اولين ديدار 
خب�ري اش ب�ا خبرن�گاران را پشت س�ر 
مي گذاشت، رفع دغدغه هاي فرهنگي مقام 
معظم رهبري را هدف وزارت ارشاد عنوان کرد. 
صالحي امیري در سال پاياني فعالیت دولت يازدهم 
س��کاندار دس��تگاه فرهنگي دولت ش��د. وي كه 
میراث دار وزارتخانه علي جنتي اس��ت، در ديدار 
با خبرنگاران از اولويت هاي فرهنگي دولت گفت؛ 
اولويت هايي كه گويا رسیدن به همه آنها نه در مدت 
زمان باقي مانده از فعالیت دولت فعلي ممکن است 
و نه ابزار رس��یدن به اين اهداف در اين بازه زماني 
مهیا مي شود. با اين وجود وزير ارشاد تداوم گفتمان 
اعتدال دولت را اولويت كاري اين وزارتخانه عنوان 
و تأكید ك��رد گفتمان فرهنگي دول��ت مبتني بر 
گفتمان فرهنگي مقام معظم رهبري است و دولت 
تلاش خواهد كرد دغدغه هاي فرهنگي مقام معظم 
رهبري را رفع كند. صالحي امیري همچنین از ايجاد 
فضاي گفت و گوي فرهنگي سخن گفت و اين كار را 
گیر و سیاست اعتدال دولت براي رسیدن به ثبات 

و آرامش دانست. 
   تهران، ايران نيست!

صالحي امیري همچنین از سیاست تمركززدايي 
فرهنگي دولت خب��ر داد. وي با تأكی��د بر اينکه 
»تهران، ايران نیس��ت و ايران تهران نیس��ت« از 
توزيع عادلانه ظرفیت هاي فرهنگ��ي خبر داد و 
از اينکه جش��نواره ها، مناب��ع و امکانات فرهنگي 
در پايتخت متمركز شده اس��ت، انتقاد كرد. وزير 
ارشاد اين وعده را داد كه به تدريج جشنواره ها به 
استان ها منتقل خواهد شد و دولت تلاش خواهد 
كرد به رس��انه هاي محلي، فرهنگ اقوام ايراني و 
موس��یقي محلي و نواحي توجه كند و با توجه به 
كتاب و تقويت كتابخانه هاي استاني، ظرفیت هاي 
فرهنگي كشور را بالا ببرد. صالحي امیري با اشاره 
به اينکه دولت از تصدي گري فرهنگي به س��مت 
واگذاري امور به صنوف فرهنگ��ي پیش خواهد 
رفت، از تلاش هاي دولت ب��راي تقويت صنوف و 

اتحاديه هاي فرهنگي و هنري خبر داد. 

   به جاي بنر و همايش، عمل کنيم!
وزير ارشاد بخشي از زمان نشست خبري اش را به 
پرسش و پاسخ با اهالي رسانه اختصاص داد. يکي از 
موضوعاتي كه از صالحي امیري سؤال شد، عملکرد 
وزارت ارشاد در قبال بحث ولنگاري فرهنگي است 
كه بار ها مقام معظم رهبري نسبت به آن هشدار 
داده اند. صالحي امیري اما در پاس��خ گفت: »اين 
ظلم به بزرگان نظام است كه به جاي پرداختن و 
يافتن پاسخ براي تحقق فرمايشات شان، از طريق 
بنر، همايش و سمینار به اين مسائل پرداخته شود؛ 
ما بايد نسبت به دغدغه هاي مقام معظم رهبري، 
اقدامات عملي انجام دهیم و انج��ام هم خواهیم 
داد«. وزير همچنین از ايجاد گروهي براي پیگیري 
دغدغه هاي فرهنگي رهبر انقلاب خبر داد كه در 
بخش هاي مختلف، شناس��ايي دغدغه ها، تبیین 
ابعاد دغدغه ها، چگونگي تدوين سیاست ها براي 
رفع دغدغه ها و پیاده س��ازي آنه��ا در حوزه عمل 
فعالیت دارند. وزير ارش��اد اما توضیح نداد كه اين 
گروه تا به حال چه فعالیت هايي داش��ته  و آيا اين 
فعالیت ها توانس��ته در مرحله آخر كه حوزه عمل 

است، اجرايي شود؟
   وقتي وزير ارشاد جشنواره فجر را در تراز 

انقلاب مي داند
از ن��کات بارز نشس��ت خب��ري وزير ارش��اد دفاع 
تمام قد وزير از جش��نواره هاي فجر و به خصوص 
سي و پنجمین جشنواره فیلم فجر بود. وزير ارشاد 
در براب��ر س��ؤال هاي انتقادي خبرن��گاران درباره 
جشنواره فیلم فجر به دفاع از اين جشنواره پرداخت 
و برگزاري آن را در تراز جشنواره هاي »فجر انقلاب 
اس��لامي« عنوان كرد! صالحي امیري كه چندي 
پیش نقل قول��ي از وي در ديدار با يک��ي از مراجع 
معظم تقلید درباره بیرون گذاش��تن چند فیلم با 
محتواي فمنیستي و مغاير با چارچوب هاي اخلاقي 
منتشر شده بود، اين صحبت را نقل قولی ناصحیح از 
گفته هايش دانست و گفت: در ديدار با يکي از مراجع 
عظام ايشان نسبت به وجود فیلم هاي فمنیست و 
فیلم هايي كه چارچوب اخلاق��ي را رعايت نکنند 
صحبت كردند و من عرض كردم كه اين موارد در 
فرآيند انتخاب فیلم ها رعايت خواهد شد. وي تأكید 
كرد: هیچ گاه در كار هیئت انتخاب و هیئت داوري 
جشنواره دخالتي نداشته ام. وزير همچنین گفت: 
من هم در شب اختتامیه متوجه شدم چه كساني 
برنده سیمرغ شده اند. صالحي امیري از جوانگرايي 

در سینماي ايران به عنوان يک اتفاق خوب خبر داد 
و از اينکه امسال شش كارگردان زن و 19 فیلم اولي 
و دومي در جشنواره حضور داشتند از جمله نکات 

مثبت جشنواره نام برد. 
   پيگي�ر حل مش�کل رس�تاخيز و کاناپه 

هستيم
وي درباره فیلم توقیف شده رستاخیز از سوي وزير 
ارشاد گفت: يک هیئت حکمیت انتخاب كردم كه 
سه نفر از صاحب نامان اين حوزه هستند، جلساتي 
با آقاي درويش برگزار شده، فراموش نکنیم آقاي 
درويش از بزرگان س��ینماي ايران هستند و مورد 
تکريم م��ا، خوش��بختانه به تفاهم��ات و همدلي 
رسیدند، ان شاءالله در آينده نزديک آقاي درويش 
درباره اين جلسات و نتايج آن صحبت خواهند كرد. 
صالحي امیري درباره فیلم »كاناپه« ساخته عیاري 
گفت: آق��اي عیاري ه��م از صاحب نامان س��ینما 
هستند، من به مشاور عالي خودم اعلام كردم و آقاي 
ايوبي، رئیس سازمان سینمايي تا جلساتي با آقاي 
عیاري داشته باشند و مسئله فیلم را مرتفع كنند. 
بحثي كه درباره اين فیلم مطرح است بحث فقهي 

است و بايد اين مسئله با تعامل صورت گیرد. 
   بحث دوتابعيتي ها

وي در پاس��خ به پرسش��ي مبني بر تأيید حضور 
دوتابعیتي ها در هیئت داوران جشنواره فیلم فجر 
نیز گفت: من در م��ورد بحث دوتابعیتي ها بیش از 
اين صحبت كردم، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
مکلف است در چارچوب قانون عمل كند. ما هیچ 
نوع عمل فراقانوني را نمي پذيريم، مديران وزارت 
ارشاد هیچ كدام مشغول قانون دوتابعیتي نیستند 
و هیچ اطلاعي تا امروز هیچ مرجعي اعم از رسمي 
و غیررسمي در مورد دوتابعیتي نداده است. طرح 
اين موضوع يک حركت سیاسي بود. اگر صداقتي 
نهفته اس��ت من اكن��ون اعلام آمادگ��ي مي كنم 
كساني كه مي دانند اسامي را به بنده اعلام كنند. 
وقتي رس��انه اي اين موضوع را مطرح مي كند، اما 
يک برگ سند ارائه نمي شود، كار عبثي است.  وي 
همچنین در مورد برنامه هفت و اينکه آيا ش��ما با 
رئیس صداوسیما براي تغییر تیم اجرايي برنامه وارد 
گفت وگو شده ايد، گفت: اساساً شأن وزير مداخله در 
امور داخلي دستگاه ديگر نیست، سازمان صداوسیما 
اگر به توصیه بنده عمل مي كند، من توصیه ديگري 
هم داشته ام. آن چیزي كه ما از آن اعلام نارضايتي 
كرديم. به صورت رس��مي تخريب جش��نواره بود 
كه به زيان فرهنگ ملي اس��ت. رفتار برنامه هفت 
غیرحرفه اي، غیراخلاقي و با هدف تخريب جشنواره 
بود، اما عملکرد جشنواره موجب شد ديگر امکان 
ادامه گفتمان تخريبي وجود نداش��ته باشد، به هر 
حال وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي در هیچ كدام از 

مراحل داوري جشنواره مداخله رسمي نکرد. 
   شرط وزارت ارشاد براي برقراري حج 

به دنبال فاجعه منا و عدم پذيرش مسئولیت اين 
فاجعه توسط دولت سعودي و كارشکني هاي پیاپي 
دولت سعودي، امسال حجاج ايراني به حج اعزام 
نشدند. وزير ارشاد در جمع خبرنگاران درباره اعزام 
حجاج به مراسم حج ابراهیمي در سال آينده گفت: 
در صورتي كه دولت عربس��تان ش��رايط حداقلي 
كشورمان كه شامل رعايت عزت، كرامت، امنیت و 
پرداخت ديه شهداي مناست را بپذيرد، حجاج را به 

حج اعزام خواهیم كرد.

تلويزيون�ي  از س�ريال  در پ�ي اس�تقبال مخاطب�ان 
»آرام مي گيري�م«، جمع�ي از خانواده ه�اي ش�هدا و 
رزمن�دگان مداف�ع ح�رم در تحس�ين اي�ن مجموع�ه 
تلويزيون�ي خط�اب ب�ه رؤس�اي س�ازمان صداوس�يما 
و س�ازمان بس�يج بياني�ه اي تنظي�م و ارس�ال کردن�د. 
در پي استقبال مخاطبین از سريال تلويزيوني »آرام مي گیريم« 
به كارگرداني روح الله سهرابي و تهیه كنندگي فرهاد گلي كه اين 
روزها از شبکه2 سیما پخش مي شود، جمعي از خانواده هاي شهدا 
و رزمندگان مدافع حرم در تحسین اين مجموعه تلويزيوني، ضمن 
تقدير و تش��کر از عوامل تولید، خطاب به رؤساي سازمان هاي 
صداوسیما و بسیج مستضعفین بیانیه اي تنظیم و ارسال كردند. 

در متن اين بیانیه آمده است:
»محضر رؤساي محترم سازمان صداوسیما جناب دكتر عبدالعلي 
علي عسگري و سازمان بس��یج مستضعفین، سردار غلامحسین 

غیب پرور

با عرض سلام و احترام
همانطور كه مستحضريد سريال تلويزيوني »آرام مي گیريم« هر 
شب از شبکه2 سیما پخش مي شود كه مورد استقبال مخاطبان 
و هموطنان عزيز قرار گرفته است. اين س��ريال كه برخوردار از 
ملودرامي اجتماعي، لحظاتي از رشادت و شهادت فرزندان برومند 
میهن عزيزمان در مرزهاي كش��ور و دفاع از حريم اهل بیت)ع( 
را به تصوير مي كشد. جاي بسي خوشحالي است كه كارگردان و 
عوامل اين سريال بدون هیچ دغدغه اي از برچسب شعارزدگي، 
شعائر ديني و انقلابي را متعهدانه در زيباترين شکل ممکن و با 
تمام وجود به تصوير مي كشند. ارزش اين بدان معناست كه در 
اين دوره، استفاده از نام يا تصاوير شهدا كه داراي اهمیت والايي 
است، ش��عار تلقي ش��ده و عوامل آن به بهانه هاي مختلف مورد 
هجمه و س��رزنش قرار مي گیرند، ولیکن عوام��ل اين مجموعه 
تلويزيوني بدون نگراني از هجم��ه جريان هاي نامحرم، لحظه ها 
و تصاوير ارزشي انقلاب اسلامي و دفاع مقدس و خانواده معظم 
ش��هداي مدافع حرم را به نمايش مي گذارند. بدين وس��یله اين 
بیانیه كه جهت حمايت از اين مجموعه فاخر تلويزيوني و تقدير 
و تشکر از زحمات عوامل سريال به ويژه كارگردان و تهیه كننده، 
به امضاي جمعي از خانواده هاي شهداي مدافع حرم و رزمندگان 

مدافع حرم رسیده است به حضورتان ارسال مي گردد.«
گفتني است، در جمع امضاكنندگان اين بیانیه نام خانواده هاي 
شهداي حرم نیکزاد، رضواني، رحیمي، عزيزي، ملکي، اسدالهي، 
يارمحمدي، حسیني، مهدي پور، مختاربند، بهاري، كسايي و... 

به چشم مي خورد.

در ششمين هم  انديشي سينماي انقلاب مطرح شد

انقلاب اسلامي سينما را نجات داد
بيانيه جمعي از خانواده هاي شهدا و رزمندگان مدافع حرم در تحسين »آرام مي گيريم«

»آرام مي گيريم« شعائر ديني و انقلابي را متعهدانه به تصوير کشيده است
انق�لاب س�ينما را نج�ات داد ب�ه اي�ن بي�ان که س�ينما 
ي�ک زب�ان بس�يار ق�وي و نيرومن�د ب�وده اس�ت، ام�ا 
تا قب�ل از انقلاب اي�ن زبان چي�زي براي گفتن نداش�ت. 
به گزارش »جوان«، آيت الله قائم مقامي در مراس��م شش��مین 
هم انديشي سینماي انقلاب حاضر شد. او سخنان خود را با تأثیر 
انقلاب بر سینما آغاز كرد و گفت: انقلاب اسلامي زماني رخ داد 
كه قبل از تحول در حوزه سیاست، تحول در فرهنگ ها و باور ها 
اتفاق افتاد. تعاملي میان پديده انقلاب و ديگر مقوله ها رخ داد 
كه از جمله آن تعامل با هنر است. رابطه  میان انقلاب و هنر به 

اينگونه است كه هنر از انقلاب تأثیر گرفته است. 
وي در ادامه اضافه كرد: ارتباط انس��ان با خداوند حاكي از ياري 
است به اينگونه كه خدا را ياري دهید خدا شما را ياري خواهد داد. 
در هنر نیز اينگونه بود كه هنرها به ياري انقلاب آمدند، در نتیجه 
انقلاب نیز موجب ياري و قوام هنر ش��د. هنر يکي از جلوه هاي 
اسلام است، همانگونه كه سیاست يا فرهنگ از جلوه هاي اسلام 
مي باشد، از جلوه هاي هنر مي باشد و هیچ دينداري وجود ندارد كه 
نسبتي با هنر نداشته باشد. آيت الله قائم مقامي در ادامه سخنانش 
به سینماي قبل از انقلاب اشاره كرد و افزود: ما در سینماي قبل از 
انقلاب شاهد دو جنبه بوديم؛ يکي سینماي مستهجن و بازاري و 
دومي سینماي روشنفکري كه بیشتر آن ادا و پوچ است. چون تا 
كسي انديشه اي نداشته باشد و متصل به حقیقت نباشد نمي تواند 
به اثري درست برسد. مي توان گفت كه انقلاب سینما را نجات داد 
به اين بیان كه سینما يک زبان بسیار قوي و نیرومند بوده است، 
اما تا قبل از انقلاب اين زبان چیزي براي گفتن نداشت.  اين استاد 

حوزه و دانشگاه افزود: مبناي انقلاب اين است كه محتوا نیز مهم 
است و در مقابل مبناي قبل از انقلاب است كه محتوا را اهمیت 
نمي دهد و اينکه چه مي گويید مهم نیس��ت و صرفاً زيبايي در 
بیان و تکنیک مهم است؛ ائمه اطهار ما در رابطه با اينگونه رفتار 
گفته اند كه اين علامت حماقت اس��ت و در مقابل واقعه انقلاب 
انديشه اي نیرومند ارائه مي دهد. سینماي ديني يک ژانر نیست، 
بلکه مقوله اي فراگیر است و شالوده اي است كه مي تواند در تمام 
ژانرها باشد، يعني شما مي توانید سیاسي يا تاريخي يا روانشناسي 
يا در هر حوزه ديگري حرف بزنید، اما حرف تان ديني باشد.  وي 
در پايان سخنانش خطاب به هنرجويان جوان گفت: ان شاءالله 
كه در حوزه جبهه فرهنگي انقلاب فعال باشید و بتوانید از ياران 
انقلاب باشید. ششمین هم انديشي سینماي انقلاب از 22بهمن 
با اكران فیلم هاي منتخب جشنواره فیلم فجر، سخنراني، نقد و 
بررسي اين آثار هر روز از س��اعت 15 در تالار سوره حوزه هنري 

برگزار مي شود.

ستاد اقامه نماز فراخوان اولين جشنواره سراسري نماز در فضاي مجازي را 
منتشر کرد. 

به گزارش »جوان«، فضاي مجازي فرصت هاي فرهنگي اجتماعي بسیاري به همراه 
دارد كه نبايد از آن غفلت كرد. س��تاد اقامه نماز نیز با توجه ب��ه اين واقعیت اقدام به 
برپايي جشنواره سراس��ري نماز در فضاي مجازي كرده اس��ت.  جشنواره سراسري 
نماز در فضاي مجازي با هدف ترويج و توس��عه فرهنگ نماز از طريق فضاي مجازي 
براي اقشار مختلف جامعه به ويژه نوجوانان و جوانان، تقويت مباني اعتقادي و ديني 
نوجوانان و جوانان در فضاي مجازي و كاهش آس��یب هاي فض��اي مجازي از طريق 
گسترش پیام ها و محتواهاي نماز، برگزار خواهد ش��د. در فراخوان اين جشنواره كه 
براي مخاطبان بالاي 13 س��ال برگزار مي شود، ضمن تأكید بر اس��تفاده از ظرفیت 
دستگاه هاي اجرايي و تخصص در امر ترويج و توسعه نماز، موضوعاتي مانند »نماز در 
قرآن و روايات، نماز و شهدا، نماز و خانواده، نماز و تربیت ديني، نماز و مدرسه، نماز و 
وحدت اسلامي، نماز و گفتمان انقلاب اسلامي، نماز و سبک زندگي ايراني اسلامي، 
نماز و ش��یوه هاي كارآمد در تبلیغ و دعوت به نماز« براي شركت كنندگان پیشنهاد 
شده است. شركت كنندگان مي توانند در قالب ايجاد س��ايت و وبلاگ، ايجاد صفحه 
در شبکه هاي مجازي، ساخت آلبوم هاي تصويري نماز با اولويت طرح هاي گرافیکي، 
استیکر هاي نماز، پاورپوينت سازي، تولید نرم افزارهاي تلفن همراه و ساخت كلیپ هاي 
كوتاه نماز در اين جشنواره حضور يابند. علاقه مندان به ثبت نام در اين جشنواره براي 
كسب اطلاعات بیشتر مي توانند به نشاني اينترنتي www. chb- namaz. ir مراجعه 
كنند. مهلت ثبت نام در جش��نواره تا 15 فروردين 96 خواهد بود و نتايج جشنواره در 

پنجم ارديبهشت ماه سال آتي معرفي خواهند شد.

نگاهی به سريال تلويزيوني »آرام مي گيريم«
 چرا »آرام مي گيريم«

  در دل مخاطبان آرام گرفت

    ايزد مهرآفرين
در برهوت سريال خوب، پرمحتوا و سالم، »آرام مي گیريم« نبض 

مخاطبان تشنه تلويزيون را در دست گرفته است. 
سريال تلويزيونی »آرام مي گیريم« به كارگردانی روح الله 
سهرابی و تهیه كنندگي فرهاد گلي از نیمه پخش گذشته 
و نظر تع��داد قابل توجهی از مخاطب��ان را به خود جلب 

كرده است. 
اين س��ريال پربازيگر كه اتفاقاً اجراى نقش هر ش��خصیت را 
يک بازيگر سرشناس برعهده دارد، داراى قابلیت هايی است 
كه پیش از ش��روع پخش كمتر كس��ی انتظار اين س��طح از 
كیفیت را داش��ت. به هر حال »آرام مي گیريم« هم در ادامه 
همه س��ريال هايی تولید شده اس��ت كه در مدت چند سال 
اخیر به جز يکی، دو مورد خاص، نتوانس��ته بودند مخاطبان 
قهر كرده با تلويزي��ون را يک بار ديگر با اي��ن جعبه جادويی 

ملی آشتی دهند. 
اين اتفاق اما درباره »آرام مي گیريم« به م��رور افتاد و اكنون 
كه اين س��ريال به نیمه ه��اى راه پخش رس��یده، مخاطبان 
زياد و پروپا قرص را با خود همراه كرده اس��ت. از ويژگی هاى 
»آرام مي گیريم« بهره گیرى از بازيگران سرشناس و توانمند 
اس��ت كه نه تنها خطوط اصلی داس��تان بلکه خطوط فرعی 
و داس��تانک هاى اين س��ريال را نیز دربر گرفت��ه و به همین 
دلیل اكثر س��کانس هاى اين س��ريال داراى وزن و استحکام 

قابل توجهی هستند. 
در اين س��ريال تنوع و تعداد لوكیشن هاى اس��تفاده شده در 
مجموع فض��اى بصرى متن��وع و تازه اى را ب��راى مخاطب به 
تصوير می كشد. ويژگی ديگر كه موجب شده اين سريال در دل 
مخاطبان، آرام بگیرد دكوپاژ كلاسیک و طراحی میزانسن هاى 
سینمايی است كه احتمالاً زمان نسبتاً بیشترى هم براى تولید 
آن صرف شده اس��ت، اما نتیجه كار به خوبی توانسته توجیه 
منطقی و درس��تی را براى اين امر دست و پا كند. البته فضاى 
ساختارى س��ريال تا حدودى نزديک به س��اختار فیلم قبلی 
روح الله سهرابی »خاكستر و برف« است كه در يک قالب منظم 
و كلاسیک اجرا شده بود و تا حدودى مورد توجه اهالی سینما 

نیز قرار گرفت. 
»آرام مي گیري��م« ام��ا به واق��ع چندين ق��دم جلوتر از 
»خاكستر و برف« است و كیفیت بس��یار خوبی دارد. در 
كنار همه ويژگي هاى مثب��ت اين مجموعه تلويزيوني كه 
آن را در جايگاهی بالاتر از سريال هاى يکی، دو سال اخیر 
تلويزيون قرار مي دهد، نکات ديگرى است كه اگر فکرى 
برايشان مي شد اين س��ريال قطعاً حرف هاى زيادي براى 

زدن داشت.
 از جمله اين م��وارد تعدد قصه در كنار خط اصلی داس��تان 
است كه به نظر مي رسد مخاطب ايرانی چندان علاقه اى به 
طرح همه چیز در يک خط داستانی ندارد و ترجیح مي دهد 
يک قهرمان و يک ضدقهرمان واحد را در خط قصه اى خلوت 
دنبال كند تا اينکه در يک س��ريال مجبور ب��ه دنبال كردن 

بیش از 15 خط قصه باشد. 
نکته بعدى كه به نظر مي رس��د اين سريال منظم و باكیفیت 
را اندكی از آنچه مي توانس��ت باشد محروم كرده، تدوين تند 

و شتابزده كار است. 
تدوين تند و پرريتم براى يک ملودرام خانوادگی كه قرار است 
به آرامی مخاطب را با خود همراه و همسو كند، انتخابی غلط 
بوده و به نظر مي رس��د خروجی نهايی تفاوت قابل توجهی با 
فضاى مدنظر براى حال و هواى كلی س��ريال دارد. موسیقی 
متن، ترانه تیتراژ پايانی و صداهاى سريال جزو نقاط مثبت و 
تأثیرگذار كار بوده كه قطعاً در جذب مخاطب تأثیر بسزايی 

داشته اند.
تلويزيون بايد به س��اخته هايی از جن��س»آرام می گیريم« 
بیش��تر بها دهد. س��ريال هايی ك��ه بتوانن��د در كنار بحث 
س��رگرم كنندگی كه يکی از مؤلفه هاى اصلی مجموعه هاى 
تلويزيونی موفق اس��ت، مباحث فرهنگ��ی و اعتقادى را نیز 
پیگیرى كنن��د و مخاطبان آنها  راصرفاً ب��راى گذران اوقات 
فراغت نگاه نکنند. سخن پايانی اينکه جاى خوشحالی است 
كه در برهوت سريال خوب، پرمحتوا و سالم، »آرام مي گیريم« 
نبض مخاطبان تش��نه تلويزيون را در دست گرفته و محتوا و 

ساختارى عالی و جذاب  را براى آنان به ارمغان آورد.

    دریچه
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 احْ�ذَرُوا نفَِ�ارَ النِّعَ�مِ فَمَا کُلُّ شَ�ارِدٍ 

بمَِرْدُودٍ. 

از ف��رار نعمت ه��ا بپرهیزي��د، زي��را هر 

گريخته اى باز نمی گردد.

وزير ارشاد از عملکرد 100 روزه اش دفاع کرد

 وقتي وزير ارشاد جشنواره فجر را
در تراز انقلاب مي داند!

    خبر


